
www.navideshahed.com

55

يادمان شهيد آيت الله محمد علي قاضي طباطبايي 
شماره51/ بهمن ماه 1388  

چگونه با شهيد قاضي طباطبايي آشنا شديد؟
بس��م الله الرحمن الرحيم. پدرم روحان��ي بودند و ما اهل قم 
هستيم، بنابراين قبل از اينكه براي تحصيل به تبريز بروم در 
قم كه ديپلم مي گرفتم، سعي مي كردم در آن زمان، يعني سال 
1353 اس��امي علمايي را كه در جاهاي مختلف طرفدار امام 
خمين��ي بودند، پيدا كنم و آنها را بشناس��م. امام آن زمان در 
تبعيد بودند. منزل ما در قم در همسايگي منزل امام در يخچال 
قاضي قرار داشت، به همين دليل از كودكي با امام آشنا بودم. 
پدرم قبل از تبعيد امام به درس ايش��ان در مسجد سلماسي 
مي رفتند و لذا غير از همسايگي، از اين طريق هم با امام آشنا 
و به ايشان علاقمند بودم. وقتي كه مي خواستم به تبريز بروم، 
پدرم گفتند كه در آنجا آقاي قاضي طباطبايي هستند. ايشان 
پس از قيام 15 خرداد در تبريز دس��تگير شده و فردي مبارز 
و در آذربايجان بسيار مشهور و نماينده يا وكيل امام در آنجا 
بودند. پدرم به من توصيه كردند با ايشان آشنا شوم. از طرف 
ديگر وقتي مي خواس��تم بروم پدرم به من فرمودند كه آقاي 
قاضي طباطبايي يك كتاب راجع به اربعين امام حس��ين)ع( 
نوشته اند و در اين باره تحقيق كرده اند. شما ببينيد اين كتاب 
آنجا هست، بگيريد تا من مطالعه كنم. مثل اينكه آن موقع آن 

كتاب در تبريز چاپ شده بود و در جاي ديگر زياد نبود. 
به هر حال من با آشنايي قبلي با اسم آقاي قاضي طباطبايي به 
تبريز رفتم. در واقع نيمه دوم سال 1353، يعني مهر آن سال 
بود كه دانش��گاه ها باز مي ش��د. وقتي وارد تبريز شدم، سعي 
ك��ردم بروم و آيت الله قاضي را پي��دا كنم. در همان روزهاي 
اول چون با تبريز آش��نا نبودم و زبان تركي هم بلد نبودم، به 
مدرس��ه طالبيه در بازار رفتم كه دوستان پدرم در آنجا بودند. 
قبل از اينكه بخواهم در دانش��گاه خوابگاه بگيرم، در مدرسه 
طالبيه به حجره يكي از دوس��تان كه فردي به نام آقاي سيد 
رضا را در آنجا معرفي كرده بودند، رفتم و در حجره ايش��ان 
بودم. آن موقع آقاي قاضي طباطبايي ظهرها در مسجد مقبره 
نماز مي خواندند و من س��عي مي كردم ظهرها زماني كه در 
دانش��گاه نبودم و مي رسيدم، به مسجد مقبره در بازار بروم و 

به نماز ايشان برسم. 
وقتي كه ايشان را ديدم قبل از اينكه بروم و خود را معرفي كنم 
و با ايش��ان آشنا شوم، از حالات، قيافه و نماز خواندن ايشان 
خيلي خوش��م آمد. در آن دوران در تبريز نمازهاي جماعت 
آيت الله قاضي طباطبايي در مس��جد مقبره جزو شلوغ ترين 
نمازها بود. البته در تبريز نمازجماعت ها معمولاً نس��بت به 
س��اير شهرهاي ايران ش��لوغ تر بود، ليكن در آن مقطع برايم 
بسيار تعجب آور بود كه مساجد تبريز تقريباً مثل مساجد قم 
خيلي شلوغ و پرجمعيت بودند، به خصوص مسجد مقبره كه 
آيت الله قاضي در آن نماز مي خواندند. بعدها متوجه شدم كه 

آيت الله قاضي شب ها در مسجد شعبان در خيابان تربيت هم 
نماز مي خوانند، بر همين اساس به مسجد شعبان هم مي رفتم 
و به تدريج به منزل ايش��ان هم رفت و آمد مي كردم. البته به 

منزل ايشان بيشتر علما و روحانيون مي رفتند.  
 ليكن بهانه صحبت و مذاكره با ايش��ان زماني ش��د كه آقاي 
سيد مهدي هاشمي در زندان بود. او آن روزها به عنوان يك 
فرد مبارز معروف بود و ما هم شنيده بوديم كه اينها در زندان 
اعتص��اب غذا كرده اند. يكي از اف��رادي كه با اينها در ارتباط 
بود و مي دانست كه من به دانشگاه تبريز مي روم، در يكي از 

سفرهايي كه در قم بودم، مرا پيدا كرد. الان اسمش در خاطرم 
نيس��ت. به من گفت: »شما كه به تبريز مي رويد، برويد پيش 
آق��اي قاضي طباطبايي و بگوئيد كه اين اف��راد در زندانند و 
اعتصاب غذا كرده اند و شما براي اينها اقدامي كنيد.«  وقتي به 
تبريز برگشتم، اين بار كه به مسجد شعبان رفتم، بعد از نماز 
پيش آيت الله قاضي طباطبايي رفتم و با ايشان صحبت كردم و 
اين پيام را رساندم و گفتم كه اين افراد در آنجا زنداني هستند. 
البته من آنها را نمي ش��ناختم، ولي خصوصياتي را كه آن آقا 
براي��م تعريف كرده بود، براي آقاي قاضي طباطبايي تعريف 
كردم و گفتم كه آنها اعتصاب غذا كرده اند و بالاخره اگر كاري 
از دس��تتان بر مي آيد و كمكي مي توانيد انجام بدهيد، دريغ 
نفرمائيد. ايشان هم به طور كامل حرف هاي مرا گوش كردند 
و فرمودند: »بله. اگر كاري از دستم بربيايد انجام مي دهم.« البته 
اينكه ايشان چه كردند، اطلاعي ندارم. من هم بعد از اينكه اين 
پيام را رس��اندم، درباره اين موضوع با ايشان صحبت نكردم. 
بعداً كه آقاي سيد مهدي هاشمي در جريان انقلاب آزاد شد، 
او را ش��ناختم، چون در قم در نزديكي منزل ما منزل گرفته 
بود. بعدها هم كه عضو سپاه شد، چون من هم در سپاه بودم 

دورادور با او آشنايي داشتم. 
اين اولين آش��نائي هاي من با آق��اي قاضي بود. چاپ كتاب 
اربعين آقاي قاضي هم تمام ش��ده بود و من نتوانس��تم آن را 
پي��دا كنم و براي پدرم ببرم. فكر مي كنم از خود آقاي قاضي 
هم پرسيدم كه كتاب اربعين شما را چگونه مي توان پيدا كرد. 
ايشان هم احتمالاً اين طور كه در ذهنم هست فرمودند: »چاپ 
اين كتاب تمام شده است و الان نيست. خودم هم نسخه اي از 
آن را ندارم.« به هر حال من همچنان  براي نماز به مسجد مقبره 
و مسجد شعبان مي رفتم. در آن زمان  يادم نمي آيد كه ايشان 
منب��ر مي رفتند يا نه، ولي ظاهراً ممنوع المنبر بودند و ديگران 

صحبت مي كردند. ايشان مي نشستند و من هم مي نشستم. 
در سال 1356 حاج آقا مصطفي خميني از دنيا رفتند، در روز 
اول آبان 1356 در قم بودم. در قم مجالس متعددي گرفته شد. 
من هم دائماً در آن مجالس كه هفته اول در قم برگزار  شدند، 

در بين علماي مبارز در آذربايجان، كسي 
ك�ه از ابتدا طرف�دار امام ب�ود، آيت الله 
قاضي بود، به خصوص اينكه ايشان پس 
از 15 خ�رداد دس�تگير و زنداني ش�ده 
بود، به ط�وري كه تبريز ي ها به ايش�ان 
مي گفتند: »خميني آذربايجان«. ايشان 
به عن�وان يك فرد ش�جاع و نترس در 
برابر رژيم مطرح بود. از اين جهت اهميت 

زيادي داشت. 

»شهيد آيت الله قاضي و جوانان« در گفت و شنود شاهد ياران با دكتر حسين علايي

بسيار مظلوم واقع شد ...

درآمد
سير مبارزاتي شهيد قاضي در آذربايجان و 
ترويج انديشه امام در آن ديار با دشواري هاي 
فراواني همراه بوده كه عمدتاً به خوبي تحليل 
و تبيين نشده است. دكتر علائي كه در آن 
مقطع دانش��جويي در تبريز بود و سپس از 
فرماندهان دفاع مقدس گش��ت، با دقت و 
تيزبيني هميش��گي خ��ود از اين تلاش ها و 
ارتباط قشر دانشگاهي با آن شهيد بزرگوار و 
نيز مشكلات بي شماري كه ايشان با آن دست 
به گريبان بوده و مظلومانه تحمل كرده است 

سخن گفته است.
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شركت  كردم. وقتي كه براي ادامه درس به تبريز برگشتم، به 
ذهنم رسيد كه خدمت آيت الله قاضي بروم و از ايشان بخواهم 
مجلس ترحيمي بگيرند. منزل ايشان در خياباني بود كه انتهاي 
آن پادگان ارتش قرار داشت، البته الان آن را خراب كرده اند. 
به منزل ايش��ان رفتم. طلاب هم در آنجا بودند. آقاي قاضي 
در اثر رفت و آمدي كه به منزلش��ان داشتم، مرا مي شناختند، 
وليكن تقريباً تا زمان شهادت حاج آقا مصطفي خميني با ايشان 
حرف سياسي نزده بودم  و فقط حرف هاي معمولي و عادي 

مي زدم.  
به هر حال به ايش��ان گفتم: »آقا! ش��ما بيايي��د براي رحلت 
فرزند امام اطلاعيه بدهيد و مجلس بگيريد. ما هم به عنوان 
دانش��جوهاي مذهبي همكاري مي كنيم و تا آنجا كه بتوانيم 
بچه هاي مذهبي دانش��گاه را مي آوري��م و كمك مي كنيم.« 
وقت��ي به اتاق رفتم تا با ايش��ان صحبت كنم، چون علما در 
آنجا زياد بودند و آقاي قاضي معمولاً حرف هاي سياس��ي را 
جلوي بقيه نمي زدند، به من گفتند: »برويم بيرون. در راهرو 
دم در بنشينيم و آنجا صحبت كنيم.« بيرون رفتيم و نشستيم و 
صحبت كرديم. من به ايشان گفتم: »مجالس قم خيلي باشكوه 
بودند و من در آنها ش��ركت كردم. با اينكه خفقان و اختناق 
است و خيلي ها مي ترسيدند، ولي مجالس باشكوهي برگزار 
ش��دند و رژيم هم كوتاه آمد و مقابله جدي نكرد. ش��ما هم 
اگر در تبريز چنين مجلس��ي بگيريد، مشكلي پيش نخواهد 
آمد.« ايشان گفتند: »در تبريز ما دو مسئله داريم. يكي مسئله 
رژيم شاه را و يكي هم مسئله طرفداران آيت الله شريعتمداري، 
بنابراين در اينجا مجلس گرفتن براي حاج آقا مصطفي مثل قم 
نيست و كار مشكلي است.« من گفتم: »شما اطلاعيه بدهيد و 
اعلام كنيد، گرداندن مجلس با ما. روحاني آن را هم ما دعوت 
مي كنيم و مجلس را خودمان اداره مي كنيم. سعي مي كنيم به 

دانشجوها هم بگوييم بيايند.« 
البته غير از من افراد زيادي در اين باره با ايشان صحبت كرده 
بودند. شايد خودشان هم از قبل چنين تصميمي داشتند. به هر 
حال اطلاعيه بسيار جالبي دادند و مجلس ختم را به صورت 
رسمي در مسجد بادكوبه، مسجد كنار قسمت شرقي بازار، 
سمت اس��تانداري اعلام كردند. براي اين مجلس دنبال اين 
بوديم كه كس��ي را دعوت كنيم كه در آنجا اسم امام را بالاي 
منبر ببرد. دوستاني داشتيم كه ضمن تماس هايي كه اين طرف 
و آن طرف داش��تند بتوانند چنين كسي را پيدا كنند. علماي 
تبريز هم خودش��ان اقدام كرده بودند. ب��ا همه اين اقدامات 
قرار ش��د آقاي حسيني همداني بيايد كه با آقاي فلسفي هم 
در ارتباط بود، بيايد و صحبت كند. ايش��ان فارسي صحبت 

مي ك��رد، نه تركي. قبل از اينكه صحبت كند 
ما به آقاي حسيني همداني گفتيم كه شما در 
اين مجلس دو سه بار اسم امام را ببر تا اسم 
آي��ت الله خميني در اين مجلس برده ش��ود. 
ايشان هم گفت: »باش��د.« و قبول كرد. قرار 
شد با دوس��تاني كه آنجا بودند سازماندهي 
شود و پس از مجلس ايشان را فراري دهيم. 
آيت الله قاضي اطلاعيه را دادند. دانشجوهاي 
دانشگاه تبريز آنهايي كه ما مي شناختيم يعني 
بچه هاي مذهبي با ه��م هماهنگ كردند كه 
در اين مجلس ش��ركت كنند. ساواك از قبل 
برنامه ريزي ك��رده بود. قبل از اينكه مجلس 
شروع شود نيروهايشان را در اطراف مجلس 
چي��ده بودند و افراد جوان و دانش��جو را كه 
به سمت مجلس مي آمدند دستگير مي كردند. 
بعضي از دوستان ما مثل آقاي حميد صفّاري  
قبل از اينكه به مسجد برسند دستگير كردند. 
ما بدون آنكه حواسمان باشد به جاي اينكه 
از خيابان به سمت مس��جد برويم از داخل 
بازار وارد مسجد شده بوديم. داخل بازار كنترل براي ساواك 
سخت تر بود. به خاطر اينكه مردم زياد در آنجا تردد مي كردند. 
به اين ترتيب وارد مس��جد شديم. آقاي قاضي هم اول وقت 
تشريف آوردند. قرآن مسجد را هم يكي از بچه ها به نام آقاي 
اشعري خواند كه بعدها روحاني شد و پاي منبر نشسته بود 
كه آن موقع مجرعه)؟( مي گفتند ولي ميكروفون دست ايشان 
بود. آقاي حسيني آمد و به منبر رفت. مسجد هم پر شده بود 
و اي��ن براي ما جاي تعجب بود كه براي فرزند امام چگونه 
مسجد اين قدر پر شده بود. تصور مي كرديم دانشجوها بيشتر 
بتوانند آن را پر كنند، ولي وقتي برنامه ش��روع شد ديديم كه 
دانشجوها در برابر حجم مردمي كه حضور داشتند پيدا نيستند 
و به چشم نمي خورند و در اقليت اند. در آنجا آقاي حسيني 
چند بار اسم امام را آورد. ايشان به زبان فارسي هم سخنراني 
كرد. سخنراني خيلي خوب انجام شد و مجلس هم با موفقيت 
تمام ش��د. با اينكه س��اواك هم برنامه ريزي كرده بود كه آن 

را كنترل كند و نگذارد اين اتفاق بيفتد وليكن برگزار ش��د. 
برگزاري اين مجلس مشوق كس��اني بود كه اين نوع كارها 
را دنبال مي كردند. خودمان هم از اينكه چنين مجلسي به اين 
صورت برگزار مي شد، خيلي خوشحال شديم. آيت الله قاضي 
طباطبايي علاقمند به اين بودند كه با دانش��جوها و دانشگاه 
ارتباط داشته باشند و سعي مي كردند اين علاقه را نشان دهند، 
به همين خاطر هم بود كه هر بار كه به منزل ايشان مي رفتم 
و مي گفتم كه كاري خصوصي در مورد دانشگاه دارم، ايشان 
حتم��اً در جايي خارج از ات��اق عمومي مي رفتند و با هم در 
م��ورد آن موضوع صحبت مي كرديم كه اين امر برايم جالب 

بود. 
اش��اره كرديد كه آقاي قاضي با دانشگاهيان رابطه خوبي 

داش��تند. آيا اين رابطه منحصر به ش��ما بود يا ارتباطات 
گسترده تري هم داشتند؟ آيا اين ارتباطات فقط در منزل بود 
يا خارج از منزل هم چنين ارتباطاتي را برقرار مي كردند؟ 
شهيد قاضي راه پيمايي هايشان را معمولاً به سمت دانشگاه 
هدايت مي كردند و جمعيت جلوي دانشگاه جمع مي شد.        
در زمان ش��اه علما به دانشگاه رفت و آمد نمي كردند و فضا 
براي رفت و آمد علمايي همچون آيت الله قاضي به دانشگاه 
فراهم نبود. فقط در دانش��گاه تبريز بعضي وقت ها از سوي 
انجمن علم��ي مذهبي، علامه محمدتقي جعف��ري را براي 
س��خنراني دعوت مي كردند. قبل از اينكه به دانشگاه برويم 
فقط چند باري ش��نيده بوديم كه آيت الله مطهري را به آنجا 
دعوت و ايش��ان هم سخنراني كرده بودند، ولي علما اصولاً 
به دانشگاه رفت و آمد نداشتند. البته آنچه شما اشاره كرديد، 
نزديك پيروزي انقلاب و پس از آن است، در حالي كه آنچه 

من مي گويم مربوط به دوران طاغوت است. 
نكته ديگر اينكه آن دسته از دانشجوياني كه علاقمند بودند، 
با ايش��ان ارتباط برقرار مي كردند. آن موقع دفتر آقاي قاضي 
س��ازمان و تش��كيلاتي به آن صورت نداشت كه بتواند اين 
ارتباطات را تس��هيل كند و هر كسي كه مي رفت و مراجعه 
مي كرد، اين ارتباط برقرار مي شد. دانشجوها و دانشگاهيان، 
حتي بسياري از دانشجوهاي مذهبي، خيلي كم آيت الله قاضي 
را مي شناختند، افراد معدودتري هم بودند كه علاقه داشتند با 
ايشان ارتباط برقرار كنند و از ميان همان علاقمندها  هم افراد 
كمتري بودند كه از ترس ساواك حاضر مي شدند نزد ايشان 
بروند، چون ايشان در آن زمان ساواك فضايي را ايجاد كرده 
بود كه كساني كه طرفدار امام خميني و يا اصولاً افراد مطرحي 
بودند، كس��ي به سادگي با آنها تماس نمي گرفت. شايد اين 
تصور واقعيت هم نداش��ت، ولي چنين فضايي حاكم بود و 

خود به خود كسي اين كار را نمي كرد. 
اين زماني كه خدمتتان عرض مي كنم قبل از پيروزي انقلاب و 
بين سال ها 54 و 57 يعني اواخر 56 است. در اين دوره ارتباط 
با آيت الله قاضي، محدود بود. از ميان دانش��جويان هم افراد 
كمي با ايشان ارتباط داشتند. يادم نيست آن زمان چه كساني با 
ايشان در تماس بودند، ولي مهم رفتاري بود كه آيت الله قاضي 
از خودشان نشان مي دادند. ايشان در آن زمان حاضر بودند با 
افراد و دانشجوياني بنشينند و صحبت كنند كه حتي يك سوم 
ايشان سن داشتند. اين موضوع براي فرد عالمي كه مي تواند 
وقت خود را صرف كارهاي ديگري كند، خيلي مهم است. 
من به دليل ارتباط خانوادگ��ي و روحاني، از همان روزهاي 
اول كه وارد تبريز شدم، با ايشان ارتباط و رفت و آمد علمايي 
داشتم. هم به منزلشان و هم به دو مسجدي كه در آنجا نماز 
مي خواندند، مي رفتم. قم هم كه بودم به منزل علما رفت و آمد 

مي كردم و اين برايم امري طبيعي و عادي بود.       
  با سبك رفت و آمد علما آشنا بوديد؟ 

بله. يعني مي دانستم علما چه س��بكي دارند، درد و غمشان 
چيس��ت، چه منش��ي دارند كه متفاوت با ساير افراد جامعه 
هس��تند. مثلًا علما در س��اعت خاصي جلوس دارند. در آن 
ساعت اگر نزدشان برويد، مي توانيد با آنها صحبت كنيد. هر 
ساعتي نبايد برويد و مزاحمشان شويد. هر كار آنها وقتي دارد. 
مثلًا زمان نماز و بعد از نماز زمان هاي مناسبي است كه بتوانيد 
نزدشان برويد و با آنها صحبت كنيد. من هم سعي مي كردم 
اين كار را بكنم. در زمان طاغوت خيلي تمايل داش��تم همه 
علماي بزرگ و هر كس��ي را كه معروف يا مش��هور بود يا 
چيزي درباره او شنيده بودم، از نزديك ببينم. نه فقط علماي 
مبارز بلكه آنهائي را هم كه اهل نوشتن و كتاب بودند، سعي 
مي كردم از نزديك ببينم، مثلًا علامه طباطبايي را كه آن زمان 
در قم بودند و داشتند تفسير الميزان را مي نوشتند و به عنوان 
يك فيلس��وف و مفس��ر بزرگ قرآن مطرح بودند. آن موقع 
مدرس��ه مي رفتم. از مدرسه سعي مي كردم خود را برسانم و 

در آذربايجان مدعيان فراواني، هم براي 
مرجعي�ت و هم ب�راي رهب�ري حضور 
داشتند. اينكه آيت الله قاضي طباطبايي 
از 15 خرداد تا انتها، با رعايت احترام به 
همه مراجع ديگر پرچم امام را به دست 
گرفت�ه بود، ارزش بس�يار فراواني دارد. 
فكر مي كنم انتخاب آقاي قاضي توسط 
گروه فرقان انتخاب حساب شده اي بود.
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با ايشان كه آن موقع روز به حرم مي رفتند و برمي گشتند، در 
خيابان راه بروم. اين نشان دهنده علاقه من بود. 

در تبري��ز هم به همين صورت بود، به همين خاطر بيش��تر 
وقت ه��ا كه پيش آيت الله قاضي مي رفتم، براي اين بود كه از 
آن روحيات، حالات و منش بهره ببرم. در نماز هم به همين 
صورت است. ما مي توانيم در نماز خيلي ها شركت كنيم، ولي 
بعضي از افراد جاذبه هاي بيشتري دارند. آيت الله قاضي يكي 
از كساني بودند كه در تبريز چنين جاذبه اي برايم داشت. البته 
علماي ديگري هم بودند كه خدمتشان مي رسيدم و به آنها سر 
مي زدم، وليكن در بين علماي مبارز در آذربايجان، كسي كه 
از ابتدا طرفدار امام بود، آيت الله قاضي بود، به خصوص اينكه 
ايشان پس از 15 خرداد دستگير و زنداني شده بود، به طوري 
كه تبريز ي ها به ايشان مي گفتند: »خميني آذربايجان«. ايشان به 
عنوان يك فرد شجاع و نترس در برابر رژيم مطرح بود. از اين 

جهت اهميت زيادي داشت. 
در س��ال 56 حوادث قم به وجود آمدن��د و جريان 17 دي 
منج��ر به 19 دي ش��د و طي آن تع��دادي از طلاب و مردم 
شهيد شدند. همين باعث شد تا ارتباط جدي تري با آيت الله 
قاض��ي برقرار كنم. بع��د از 19 دي به قم رفتم و در مجالس 
آنجا شركت كردم و دوباره به تبريز برگشتم و خدمت آيت الله 
قاضي رفتم و گفتم: »شما هم براي چهلم شهداي قم مجلس 
بگيري��د. همان طور كه مجل��س حاج آقا مصطفي خميني را 
گرفتيد و ديديد كه هم خوب برگزار شد و هم اتفاقي نيفتاد.« 
در اين باره چند جلسه با ايشان صحبت كردم و گفتم: »اگر 
شما و بقيه علما در تبريز اطلاعيه اي بدهيد، در دانشگاه هم 
دانش��جوها آمادگي دارند كه در اين مجلس شركت كنند و 
بچه ه��اي مذهبي تمام توانش��ان را به كار مي گيرند و به اين 
مجلس مي آيند.« اين مجلس در 29 بهمن در چهلم شهداي 
قم برگزار ش��د. بعد از دو سه جلسه اي كه با ايشان صحبت 
كردم، ايش��ان گفتند: »من آمادگي دارم، وليكن ما داريم با قم 
صحبت مي كنيم كه مراجع قم در مورد ش��هداي قم اطلاعيه 
بدهند و اعلام عزاي عمومي كنند. اگر اين كار انجام شود، آن 
وقت مجلسي كه ما مي گيريم مجلس پررونق تر و باشكوه تري 

خواهد بود«. 
به هر حال ايشان قبل از 29 بهمن با چند نفر ديگر از علماي 
معروف تبريز اطلاعيه اي دادند. فكر مي كنم 29 بهمن روز شنبه 
بود كه آن روز را در مسجد قزللي، جلوي بازار اعلام مجلس 
فاتحه كردند. علما و مراجع ث��لاث قم: آيت الله  گلپايگاني، 
آيت الله نجفي مرعش��ي و آيت الله شريعتمداري هم آن زمان 
اطلاعيه دادند و اعلام عزاي عمومي كردند. براي آذربايجان 
مهم بود كه آيت الله شريعتمداري هم اطلاعيه بدهد و چهلم 
ش��هداي قم را به عنوان روز عزاي عمومي اعلام كند و پيرو 
آن مي ش��د اقدامات زيادي در تبريز انجام داد. ما در دانشگاه 
ب��ا بچه ها صحبت كرديم كه در مجلس��ي كه آيت الله قاضي 

اع��لام كرده اس��ت، به صورت 
دسته جمعي و جدا بيايند و درآن 
ش��ركت كنند. اين موضوع را به 
اطلاع آيت الله قاضي هم رسانديم 
كه در مجلسي كه شما مي گيريد 
به همه بچه هاي مذهبي دانشگاه 
تا جايي كه توانستيم اطلاع داديم 
و آنها هم اعلام آمادگي كرده اند. 
آيت الله قاضي اطلاعيه را صادر و 

مجلس را اعلام كردند. 
اتفاقاً آن مجلس، مجلس بسيار 
عظيمي ش��د ك��ه دور از انتظار 
بود. قرار بود مجلس س��اعت ده 
صبح آغاز شود. وقتي ساعت نه 
جلوي بازار رفتم، ديدم هنوز در 
مسجد بسته است. جمعيت بسيار انبوهي از مردم تبريز آمده 
و جلوي مسجد اجتماع كرده  بودند. آن قدر فشردگي جمعيت 
به قدري زياد بود كه از دم پاسگاه راهنمايي و رانندگي جلوي 
ميدان )آن موقع مي گفتند ميدان كوروش و بعد هم اس��م آن 
ميدان نماز شد. الان نمي دانم نام آن چيست.( تا سر بازار كه 
مسجد، جمعيت موج مي زد و نمي شد جلو رفت. همين طور 
كه ايستاده بودم، ديدم كه جلوي مسجد درگيري شده است 
و يك نفر را روي دس��ت بلند كرده اند. بعد معلوم شد افسر 
كلانتري6 تبريز با كلت به او تيراندازي كرده و او شهيد شده 
است. از آنجا درگيري ها شروع شد. من تا شب در خيابان ها 
بودم و مي گش��تم. تمام ش��هر تحت كنترل بود. شب هم به 
خوابگاه برمي گش��تم و بعد از اذان صبح، س��اواك آمد و مرا 
دس��تگير كرد و به زندان برد و تا فروردين، يعني تا عيد در 
زندان بودم و خبر نداش��تم كه بعد از اين مجلس چه اتفاقي 
افتاد؟ آيت الله قاضي چه شدند و جريان مسجد چه بود؟ اما 
جمعيت عظيم آن روز همه را به شگفتي واداشته بود و همه 
متحير بودند كه مردم چگونه اين همه استقبال كردند كه اين 

خود ماجراي بسيار جالبي بود. 
بعض��ي معتقدند حادث��ه 29 بهمن كام��لًا خودجوش و 
مردمي بود. بعضي از كس��اني كه با آنها مصاحبه  كرديم 
نقل مي كردند كه ما براي حضور در آن مراس��م با شهيد 
قاضي برنامه ريزي قبلي داش��تيم و برخي از اتفاقاتي كه 

افتاد مثل آتش زدن سينماها و غيره با هماهنگي قبلي بود. 
استنباط شما از حادثه آن روز چيست؟ اينكه آيا اصلًا اين 
حادثه يك برنامه ريزي و مديريت شده بود يا خودجوش 

و مردمي بود؟
اگ��ر برنامه را به اين معني بگيريم كه آيت الله قاضي اطلاعيه 
دادند ك��ه مردم بيايند و مجلس بگيرند و م��ردم آمدند، بله 
برنامه ريزي شده بود، ولي بعد از اينكه پليس جلوي مسجد 
را گرف��ت، اتفاقاتي افتاد كه به نظر من اينها هيچ كدام برنامه 
نداشت. حداقل ما در دانشگاه روي چنين كارهايي فكر نكرده 
بوديم و من از همه اشخاصي كه آن زمان جزو مبارزين تبريز 
محسوب مي شدند اطلاع و با آنها ارتباط داشتم. ما از برنامه 
فقط در حد حضور در مسجد اطلاع داشتيم. البته اينكه تعدادي 
با هم برنامه هايي داشتند، محتمل است، ولي من به اينكه واقعاً 

تمام جزئيات، برنامه ريزي شده باشد معتقد نيستم. 
وقت��ي پليس حمله مي كرد، موتورهاي آنها را آتش مي زدند. 
اينها موتورهاي راهنمايي و رانندگي بودند. دو سه مورد هم 
كيوسك پليس را آتش زدند و سپس به صورت خودجوش 
به مراكز فساد حمله مي كردند. تظاهركنندگان پيش مي رفت و 
وقتي به مشروب فروشي مي رسيدند، به آنجا حمله مي كردند. 
آن موقع بانك را به عنوان مركز ربا مي شناختند و به اين دليل 
ب��ه بانك ها به عنوان مراكز ربا حمله مي كردند. حتي بعضي 
جاها كه شيشه بانك ها شكسته شده بود مي توانستند داخل 
بروند و پول ها را بردارند، ولي كسي اين كارها را نكرد. مردم 

همين كه فرقان، شهيد قاضي را ترور كرد، 
نشانه اين بود كه آقاي قاضي نقش مؤثري 
در نهضت اسلامي داش�ت. امام آيت الله 
قاضي را انقلابي مي دانس�تند كه همين 
كفاي�ت مي كند. ما هم كه آيت الله قاضي 
را از نزديك ديديم، ايش�ان را انقلابي به 
مفهوم در مسير اسلام و انقلاب اسلامي 
ق�رار داش�تند و ب�راي پي�روزي نهضت 
اس�لامي تلاش كردند، مي ش�ناختيم و 

مي شناسيم. 
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در مسيرشان وقتي به سينماهايي مي رسيدند كه فيلم بد داشت، 
به آنجا حمله مي كردند، اما اينكه بگوييم از قبل برنامه ريزي 
شده بود كه به اينها حمله شود، حداقل در مسيري كه من از 

بازار تا راه آهن پياده رفتم و برگشتم، نديدم. 
بعد از آن  پياده به دانشگاه رفتم. خوابگاه ما خوابگاه شاهين، 
روبروي بيمارستان فعلي امام خميني بود. من از بازار تا ميدان 
راه آهن كه حدود ش��ش كيلومتر بود، پياده رفتم و دوباره به 
جلوي بازار برگش��تم و از آنجا هم تا دانشگاه كه تقريباً سه 
كيلومتر مي شد، رفتم. در واقع در روز 29 بهمن 15 كيلومتر 
پياده رفتم، يعني صبح ساعت9كه بيرون آمدم، بعد از تاريكي 
هوا به خوابگاه برگش��تم. در اين مدت در خيابان بودم و هر 
جا كه مردم در اين مناطق اقدامي مي كردند، مي ديدم. مي توان 
گفت كه مردم با انگيزه كامل مذهبي وارد ميدان شده بودند و 
كساني هم كه اين اقدامات را انجام مي دادند، به عنوان اقداماتي 
عليه مراكز فساد انجام مي دادند. اينكه برنامه ريزي شود كساني 
اين كار را بكنند، در آن روز من چنين احساسي نكردم، مگر 
اينكه گروه هاي كوچكي بوده  و خودشان با هم برنامه هايي 
داشته اند كه در اين باره اطلاعي ندارم. ممكن است به آيت الله 
قاضي گفته باشند كه اگر چنين باشد ايشان به ما منتقل نكردند، 

البته طبيعي هم هست كه چنين مطالبي را نگويند. 
 آيت الله قاضي بسيار بااحتياط رفتار مي كرد. الان زمانه عوض 
شده است. ما بايد تحت شرايط آن زمان صحبت كنيم. وقتي 
مي رفتم و راجع به برنامه هايي مثل مراسم بزرگداشت حاج آقا 
مصطف��ي خميني يا چهلم ش��هداي قم صحب��ت مي كردم، 
آيت الله قاضي به دو سه نكته توجه مي كردند. يكي از نكات 
اين بود كه مراسم را به گونه اي برگزار كنيم كه اين مراسم حتماً 
انجام شود، يعني س��اواك، پليس و گارد شاه نتوانند جلوي 
آن را بگيرند و با روش��ي كه آنها را نگران كند، وارد نشويم. 
در واقع برگزاري مجلس براي ايشان اهميت داشت، بنابراين 
از روش هايي كه ممكن بود س��اواك را حساس كند، امتناع 
مي كردند. ديگر اينكه سعي مي كردند در اين مراسم اقداماتي 
را انج��ام دهند ك��ه گروه هايي كه بعدها به اس��م گروه هاي 
چريكي معروف شدند، ميداندار نشوند. نمي خواستند كه مهار 
كار از دستشان خارج شود. در عين حال كه از امام، مرجعيت 
و رهبري ايشان بسيار طرفداري مي كردند، در برگزاري مراسم 

خيلي رعايت حال آيت الله شريعتمداري و هواداران ايشان را 
مي كردند و مراقب بودند كه اين كارها حساسيت طرفداران 
آقاي شريعتمداري را برنيانگيزد و در تبريز بين مراجع اختلاف 
ايجاد نشود. آنچه من از ايشان ديدم اين بود كه چنين مواردي 
را رعايت مي كردند و آن را به عينه احساس مي كردم، بنابراين 
اصولاً آيت الله قاضي احتمال نمي دادند كه ماجراي روزي مثل 
29 بهمن تبديل به يك قيام عمومي سراسري در شهر تبريز 
شود. حداكثر آنچه كه احتمال مي دادند اين بود كه مجلسي 
برگزار مي ش��ود و نهايتاً ممكن است اطراف مسجد شعاري 
هم بدهند و مجلس خاتمه يابد، به همين دليل برداشت من از 
حادثه 29 بهمن در تبريز اين است كه حادثه اي خودجوش و 
توسعه يافته  بود. البته گروه هايي از دانشجوها و مردم مساجد 
ممكن است هر كدام براي خودشان برنامه اي ريخته بودند و 
اقداماتي كردند، ولي برنامه اي كه از قبل طرح ريزي شده باشد 
و حداقل آنهايي كه راه انداز جريان 29 بهمن بودند و اين كار 

را كرده باشند اطلاعي ندارم. 
برخ��ي ادع��ا مي كنند كه 
آيت الله قاض��ي طباطبايي 
چندان انقلاب��ي نبود. مثلًا 
مواردي كه ش��ما اش��اره 
كرديد عنوان مثال در مورد 
آيت الله ش��ريعتمداري كه 
ايش��ان مراعات مي كردند. 
عده اي معتقدند كه ايشان 
گاه��ي با رژيم مماش��ات 
جاهاي��ي  در  و  مي ك��رد 
كوتاه مي آمد و مشي ايشان 
ب��ا مش��ي علم��اي بزرگ 
ب��لاد ديگر مث��ل آيت الله 
صدوقي، آيت الله دستغيب 
و ديگر شهداي محراب كه 
معمولاً خيلي وقت ها با هم 
بيانيه هاي مشترك مي دادند، 
چندان منطبق نبوده است. 
ش��ما ك��ه از نزدي��ك با 
ايش��ان برخورد داشتيد و 
در عين حال شور انقلابي 
يك جوان را هم داش��تيد، 

برداشتتان چيست؟

به نظر من آيت الله قاضي يك انسان به تمام معنا انقلابي بودند، 
به اين معني كه رژيم ش��اه را قبول نداش��تند. امام خميني و 
نهضت ايشان را به طور كامل قبول داشتند و معتقد بودند براي 
موفقيت نهضت امام خميني بايد اق��دام و حركت كرد. اگر 
اينها را معيار بگيريم، ايش��ان انقلابي بودن��د، اما در روش و 
اجرا معتقد بودند بايد روش هايي را به كار ببريم كه اجرايي 
باشد و نبايد به سرعت امكاناتي را كه در اختيار داريم از دست 
بدهيم. نفس وجود ايشان در تبريز، حتي اگر هيچ كاري هم 
نمي كردند، به معني حضور امام خميني و فكر ايش��ان بود. 
ايشان مي توانست چند كار انجام دهد و فوري دستگير شود، 
ولي رعايت مي كرد كه اين اتفاق نيفتد. ايش��ان مي توانست 
در دو مس��جدي كه نماز مي خواند، طوري رفتار كند كه اين 
مساجد بسته و يا نماز ايشان تعطيل شود، در حالي كه چنين 
نمي كرد. ايش��ان در زمان طاغوت ه��م اقدام مي كرد، منتهي 

محتاطانه. اين طور نبود كه كاري نكند.  
ايش��ان مجلس يادبود حاج آقا مصطف��ي خميني را در تبريز 

گرف��ت، يا همين طور مجلس چهلم ش��هداي 29 بهمن را. 
ما بايد رفتار و منش ايش��ان را در زمان طاغوت بسنجيم، نه 
در ش��رايط فعلي. در  آن زمان اختناق بود، امكان فعاليت آزاد 
نب��ود، ارتباط با امام قطع بود و در داخل كش��ور علمايي كه 
مبارزتر بودند محدوديت هاي بيشتري داشتند. آنهايي كه از 
ديد رژيم به طرفداري از امام خميني برمي خاستند، در تنگنا 
قرار مي گرفتند و س��اواك كنترل بيشتري را روي آنها اعمال 
مي كرد و مش��كلات بيشتري داش��تند. آنچه كه مي دانم اين 
بود كه آيت الله قاضي طباطبايي درجريان نهضت اس��لامي 
از هم��ان گام اول اقدام ك��رد. بالاخره ببينيد در جريان فوت 

اواي�ل پي�روزي انق�لاب اس�لامي ج�وّ 
شديدي عليه آقاي قاضي در آذربايجان 
ب�ه راه افتاد كه اي�ن هم واقع�اً يكي از 
ظلم هايي بود كه به ايش�ان شد. ايشان 
ب�ا كارهاي�ي ك�ه آن موق�ع بعضي ه�ا 
مي خواس�تند به اسم انقلابي گري انجام 
دهند و اموال خيلي ها را مصادره كنند، 
مخالف�ت مي كرد و به همين دليل متهم 

به طرفداري از فئودال ها شده بود.  

يادمان شهيد آيت الله محمد علي قاضي طباطبايي 
شماره51/ بهمن ماه 1388  
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حاج آقا مصطفي خميني كه جرقه انقلاب در سال 56 از فوت 
ايش��ان زده ش��د، در قم هم از همين جا شروع شد. به خاطر 
نمي آورم شهري به جز تبريز مجلس گرفته باشد، آن هم اينكه 
آقاي قاضي طباطبايي اين مجلس را گرفت. اين علامت يك 

حركت و تفكر انقلابي است. 
نكته بعدي اينكه در راستاي تفكر انقلابي، ايشان كه در تبريز 
بود، به بچه هاي غير تبريزي كه دانشجو بودند اعتماد مي كرد، 
يعني وقتي آنه��ا مي گفتند ما اين كارها را مي كنيم، ايش��ان 
مي پذيرفت و انجام مي داد كه اين در جاي خود مهم اس��ت. 
در نزديكي پيروزي انقلاب و ماه هاي اول پيروزي انقلاب در 
تبريز جريان هايي راه افتادند كه ديدگاه هاي متفاوتي داشتند. 
مثلًا بعضي ها سعي مي كردند بيشتر از آيت الله مدني طرفداري 
كنند و ايشان را به تبريز بياورند. من هم در آن زمان در تبريز 
ب��ودم و با اين كار موافق نبودم، چ��ون وقتي آيت الله قاضي 
در تبري��ز بود بهتر بود تا آخر، اس��توانه و محور باقي بماند، 
وليك��ن اين اتفاق  افتاد. ممكن بود حرف هايي بزنند مبني بر 
اينكه مثلًا روش هاي آي��ت الله قاضي به اندازه كافي انقلابي 
نبوده اس��ت. فكر مي كنم هر روشي كه بتواند مسير را جلو 
ببرد، انقلابي اس��ت. انقلابي بودن الزاماً به معناي تند و تيز و 
راديكالي رفتار كردن نيس��ت. انقلابي بودن به اين معناست 
كه در مسير اسلامي كه امام مطرح  كردند و در مسير نهضت 
اسلامي گام برداريم و هر قدر امكان پذير است جلو برويم و 

آيت الله قاضي اين كار را مي كردند. 
نماز ايش��ان در مس��جد مقبره چه خصوصيتي داشت كه 
ش��ما فرموديد شلوغ تر از نمازهاي ديگر بود. يعني صرفاً 
شخصيت كاريزماي ايشان بود كه جمعيت را مي كشاند يا 

نماز ايشان هم ويژگي هاي خاصي داشت؟
ش��ايد بتوان گفت چند ويژگي دس��ت به دس��ت هم داده 
بودند. يكي اينكه مسجد مقبره مس��جد بازار بود. اولاً مردم 
تبريز عموماً نسبت به خيلي جاهاي ديگر ايران مذهبي ترند 
و بيشتر در نمازهاي جماعت شركت مي كنند. آنچه عرض 
كردم در قياس با شهرهايي است كه ديده ام. ثانياً بازاري هاي 
تبريز نس��بت به خيلي از بازاري هاي جاهاي ديگر به آداب 
مذهبي مقيدترند. در آن زمان اين مسجد، مسجد بسيار بزرگي 
در ب��ازار بود و بازاري هاي متدين به آنجا مي رفتند. از طرفي 
در مركز شهر و در جاي شلوغي بود. نكته ديگر اينكه آيت الله 
قاضي به عنوان يك چهره برجسته در ميان علما مطرح بودند. 
وجود آيت الله قاضي طباطبايي براي نماز جاذبه ايجاد مي كرد، 
بنابراين نماز ايشان شلوغ بود. در زمان شاه معمولاً دو طيف 
مردم به نماز مي آمدند. يكي كساني كه فقط به خاطر عبادت 
مي آمدند و ديگر كساني كه هم براي عبادت مي آمدند و هم 
به دنبال افراد سياسي كه مخالف شاه بودند، مي گشتند. آيت الله 
قاضي مش��هور به روحاني مخالف رژيم شاه بودند، بنابراين 
نماز ايشان از اين جهت هم شلوغ مي شد. ديگر اينكه انسان 
وقتي وارد آن مسجد مي ش��د، احساس معنوي خوبي به او 
دست مي داد. من شايد به دليل پيش زمينه هايي كه داشتم چنين 
حالتي پيدا مي كردم؛ ضمن اينكه آيت الله قاضي قرائت خاص 
خودشان را داشتند. قرائت ايشان با لهجه آذري و بسيار شيرين 

بود. 
با توجه به آنچه فرموديد ايشان در اين دو مسجد سخنراني 

نمي كردند. 
م��ن نديدم، ول��ي افرادي دعوت مي ش��دند كه س��خنراني 
مي كردند. مثلًا آقاي ناصري ك��ه فوت كرده اند و در جريان 
انقلاب هم خيلي خوب صحبت مي كرد، ايشان منبر مي رفت. 
منبرهاي گرمي بود. در جريان انقلاب هم منبرهاي ايش��ان 

بسيار كمك كرد. 
 منبري هايي را هم كه دعوت مي كردند، انقلابي بودند.

كس��اني را كه براي منبر دعوت مي كردند، منبري هايي بودند 
با همان مشي اي كه اشاره كردم، همراه رژيم نبودند. در واقع 

منبري ها هم مخالف رژيم بودند، وليكن مخالف به اين معني 
كه بيايند از اول منبر تا آخر عليه ش��اه حرف بزنند، نبودند و 
اصولاً اين كار امكان پذير نبود و منبر برگزار نمي شد، بنابراين 
اينها افرادي بودند كه مشخص بود با آقاي قاضي هستند نه 

با رژيم شاه. 
نام امام خميني بعد از شهادت حاج آقا مصطفي با عنوان 
»امام« برده مي ش��د. آيا به خاطر داريد در مراسم شما هم 

تعبير امام به كار برده شده باشد؟
اولين جايي كه تعبير »امام« را ش��نيدم، در تهران در مس��جد 
ارگ بود. مجلسي براي حاج آقا مصطفي گرفته بودند و آقائي 
روحاني به منبر رفت و چنين عنواني به امام داد. در تبريز هيچ 
موقع تا زماني كه انقلاب پيروز نشده بود، امام نمي گفتند، بلكه 

مي گفتند: »آيت الله العظمي خميني«. تا زماني كه در تبريز بودم 
يادم نمي آيد كه »امام« گفته باشند.

به نظر شما علت ترور شهيد قاضي توسط گروهك فرقان 
چه بود؟ ترور شهيد قرني و ترور شهيد مطهري قابل فهم 
است و همچنين ترور شهيد عراقي به عنوان بازوي عملياتي 
امام، در حالي كه آيت الله قاضي در يكي از شهرهاي ايران 
بودند، يعني شايد محوريتشان آن قدر قوي نبود. به نظر شما 
چرا گروهك فرقان جزو ترورهاي مقدم خود، ترور شهيد 

قاضي طباطبايي را قرار داد؟

البته قاعدتاً خودشان بايد جواب اين سئوالات را بدهند، اما 
مي ت��وان آن را تحليل كرد. فكر مي كن��م آذربايجان در ايران 
اهمي��ت زي��ادي دارد و همراهي آذربايج��ان با نهضت امام 
خميني از عوامل اصلي موفقيت نهضت اسلامي در ايران بوده 
اس��ت. پس از فاجعه 19 دي در قم، وقتي در تبريز ماجراي 
29 بهمن راه افتاد، خداوند مقدر كرد كه نهضت در آذربايجان 
اوج بگي��رد. وزن طرفداري آيت الله قاضي از امام خميني در 
آذربايجان نس��بت به علماي ساير بلاد متفاوت بود. مثلًا در 
شيراز كه آيت الله دس��تغيب طرفدار امام بودند، امام در آنجا 
رقيب ديگري نداشتند. در يزد و بسياري از استان هاي ديگر 
هم همين طور ب��ود. در آذربايجان مدعيان فراواني، هم براي 
مرجعيت و هم براي رهبري حضور داش��تند. اينكه آيت الله 
قاضي طباطبايي از 15 خرداد تا انتها با رعايت احترام به همه 
مراجع ديگر پرچم امام را به دس��ت گرفته بود، ارزش بسيار 
فراواني دارد. گروه فرقان هم شعاري داشت. مي گفت: »زر و 
زور و تزوير را بايد بزنيم«، به همين خاطر زور را مرحوم قرني 
در ستاد ارتش تفسير كردند، تزوير را علماي طرفدار امام كه 
تأثيرگ��ذار بودند، مثلًا در تهران آقاي مطهري چون فكر امام 
را ترويج مي  كرد، در تبريز آيت الله قاضي طباطبايي كه بازوي 
امام در آذربايجان بود و زر هم كه بعضي از بازاريان مثل آقاي 
حاج طرخاني كه طرفدار امام بودند، زدند. فكر مي كنم انتخاب 
آقاي قاضي انتخاب حس��اب ش��ده اي بود. همين كه فرقان 
آقاي قاضي را ترور كرد، نشانه اين بود كه آقاي قاضي نقش 
مؤثري در نهضت اسلامي داشت كه جزو فهرست ترور قرار 
گرفت. اگر يادتان باشد خيلي ها به شهيد مطهري هم اعتراض 
مي كردند. در زمان شاه وقتي در دانشگاه مي خواستيم بگوييم 
آقاي مطهري بيايد، مي گفتند ايشان انقلابي نيست، ولي امام 
ايش��ان را حاصل عمرشان مي ش��ناختند. مهم اين است كه 
انقلابي را از ديدگاه چه كسي نگاه كنيم. امام آيت الله قاضي را 
انقلابي مي دانستند كه همين كفايت مي كند. ما هم كه آيت الله 
قاضي را از نزديك ديديم، ايشان را انقلابي به مفهوم در مسير 
اسلام و انقلاب اسلامي قرار داشتند و براي پيروزي نهضت 
اسلامي تلاش كردند، مي شناختيم و مي شناسيم. حال اينكه 
افراد از چه تاكتيك و روشي استفاده كنند، به خودشان بستگي 
دارد. ممكن است ما روش هايي را نپسنديم يا روش هايي را 
بيشتر بپسنديم، ليكن اصل تاثير فرد در مسير پيشبرد اهداف 

است. 
اگر نكته خاصي باقي مانده است بفرماييد.        

اوايل پيروزي انقلاب اسلامي جوّ شديدي عليه آقاي قاضي 
در آذربايج��ان به راه افتاد كه اين هم واقعاً يكي از ظلم هايي 
بود كه به ايشان شد. يادم هست آن اوايل تعدادي از دوستان، 
سپاه تبريز را تشكيل داده بودند كه من هم بودم. در آنجا حتي 
داخل سپاه هم اين فضا به وجود آمده بود كه آيت الله قاضي 
طرفدار فئودال هاس��ت، چون ايشان از مالكيت دفاع مي كرد. 
انقلاب هم ضد مستكبرين و افراد برخوردار بود و كساني كه 
برخوردار بودند و با علما ارتباط داشتند، خيلي مقبول نبودند. 
خيل��ي هم روي اين قضيه حرف مي زدند و تبليغ مي كردند. 
اتفاقاً يك اصل درس��ت اسلامي و يك اصل اقتصادي است 
كه الان همه دنبال آن افتاده اند. ايشان با كارهايي كه آن موقع 
بعضي ها مي خواستند به اسم انقلابي گري انجام دهند و اموال 
خيلي ها را مصادره كنند، مخالفت مي كرد و به همين دليل متهم 
به طرفداري از فئودال ها شده بود. وقتي آيت الله قاضي ترور 
ش��دند، من در تبريز نبودم، ولي آن قدر اين مسئله طرفداري 
ايش��ان از فئودال ها را مطرح ك��رده بودند كه قبل از آنكه نام 
فرقان به ذهنم بيايد، نام افرادي كه مخالف آقاي قاضي بودند 
و به ايشان چنين اتهامي زده بودند، به ذهنم آمد كه نكند اينها 
رفته اند و چنين كاري را كرده اند. اين اتهامات باعث شد ايشان 

در آن زمان، در نظر افكار عمومي واقعاً مظلوم قرار بگيرد.  

وقت�ي آي�ت الله قاض�ي ترور ش�دند، 
م�ن در تبريز نبودم، ول�ي آن قدر اين 
مسئله طرفداري ايش�ان از فئودال ها 
را مطرح كرده بودن�د كه قبل از آنكه 
نام فرقان به ذهن�م بيايد، نام افرادي 
ك�ه مخال�ف آق�اي قاضي بودن�د و به 
ايش�ان چنين اتهام�ي زده بودند، به 
ذهن�م آمد ك�ه نكند اينه�ا رفته اند و 
چني�ن كاري را كرده اند. اين اتهامات 
باعث ش�د ايشان در آن زمان، در نظر 
افكار عمومي واقعاً مظلوم قرار بگيرد.  
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